

# Право на труд в РСФСР и его соотношение с обязанностью трудиться: особенности конституционно-правового регулирования

**Лавицкая Марина Ивановна,**  
профессор кафедры теории права и сравнительного правоведения  
Российского государственного гуманитарного университета (РГГУ),  
доктор исторических наук  
marinalv2010@yandex.ru

В статье автором рассматривается конституционализация права на труд в законодательстве РСФСР. Автор, не придерживаясь позиции о начале конституционного закрепления права на труд с появлением конституционной обязанности трудиться, считает, что на конституционном уровне в РСФСР фиксация и развитие этого права произошли в 30-е и 70-е годы XX века. Автор пришел к выводу, что свободы труда в советский период не было: обязанность трудиться следует воспринимать не как моральное обязательство, несмотря на наличие этого тезиса на конституционном уровне, а как полноценную юридическую обязанность, за нарушение которой была предусмотрена уголовная ответственность, а само право на труд фактически сводилось просто к предоставлению работы с учетом общественных потребностей на основании уравнительной оплаты труда, несмотря на конституционное положение о вознаграждении за труд на основании качества и количества производительного труда.

**Ключевые слова:** право на труд, свобода труда, принудительный труд, субъективные права, механизм реализации права на труд.

## The Right to Labor in the RSFSR and Its Correlation with the Labor Duty: Constitutional Law Regulation Peculiarities

**Lavitskaya Marina I.**  
Professor of the Department of Theory of Law and Comparative Legal Studies  
of the Russian State University for the Humanities  
Doctor of History

In the article the author examines the constitutionalization of the right to work in the legislation of the RSFSR. The author, not adhering to the position of the beginning of the constitutional consolidation of the right to work with the appearance of the constitutional obligation to work, believes that at the constitutional level in the RSFSR, the fixation and development of this right took place in the 30s and 70s. The author came to the conclusion that there was no freedom of labor in the Soviet period: the obligation to work should be perceived not as a moral obligation, despite the presence of this thesis at the constitutional level, but as a full-fledged legal obligation, for the violation of which criminal liability was provided, but the very right to labor was actually reduced to simply the provision of work, taking into account social needs on the basis of equalized wages, despite the constitutional provision on remuneration for work based on the quality and quantity of productive labor.

**Keywords:** the right to work, freedom of labor, forced labor, subjective rights, the mechanism for realizing the right to work.